

Rutsker Højlyng

Rutsker Højlyng er en del af den tidligere vidt udbredte, bornholmske Højlyngen, der blev benyttet til fælles afgræsning. I slutningen af 1800-tallet blev Højlyngen enten tilplantet med skov eller opdyrket.

Den del af Rutsker Højlyng, der ejes af Bornholms Regionskommune (31 ha), er i dag bevokset med rødgran, eg og naturskov.

I 1930 blev 2 ha af området fredet med bestemmelse om, "at de på arealerne beliggende store sten fra Istiden ingensinde må fjernes, flyttes, kløves, undergraves eller på anden måde gøres til genstand for noget angreb, der kan påvirke den naturtilstand, hvori de hidtil har henligget".

Det fredede areal plejes nu for at bevare en vegetation med hedelyng og spredte enebærbuske, der var dominerende i højlyngstiden.

Den anviste rundtur er 1,6 km lang, og man kan bl.a. se:

Vandreblokke. Store, fritliggende sten, som Istidens gletschere har efterladt.

Rokkestenen. Den mest kendte af vandreblokkene. Stenen vejer godt 20 tons og har tidligere rokket i en uendelighed.

Fabeldyret. Den største af vandreblokkene med en vægt på 30 tons.

Stenrøret. Formentlig en røse, altså en begravesplads fra Bronzealderen, hvor en stor vandreblok er omgivet af en kreds af mindre sten.

Husk at:

- Vise hensyn til bevoksning og dyreliv.
- Al tobaksrygning og brug af åben ild er strengt forbudt.



Rutsker Højlyng ist ein Teil des früher ausgedehnten Bornholmer Hochheidelandes, das als gemeinsames Weidegebiet genutzt wurde. Ende des 19. Jahrhunderts wurde die Hochheide entweder mit Wald bepflanzt oder urbar gemacht.

Der Teil der Rutsker Hochheide, den die Gemeinde Hasle besitzt (31 ha), ist heute mit Fichten, Eichen und Naturwald bewachsen.

1930 wurden 2 ha unter Naturschutz gestellt mit einer Bestimmung, in der es heißt, "daß die auf diesem Gebiet liegenden großen Steine aus der Eiszeit weder entfernt, versetzt, geschlagen, untergraben oder auf andere Weise zum Gegenstand irgendeines Angriffs gemacht werden dürfen, der den Naturzustand verändert, in dem sie sich bisher befunden haben".

Das unter Naturschutz stehende Gebiet wird jetzt mit dem Ziel gepflegt, eine Vegetation mit Besenheide und vereinzelt Wacholderbüschen zu bewahren, die zu Zeiten der Hochheide vorherrschend war.

Die angegebene Rundwanderstrecke ist 1,6 km lang, und man kann unterwegs u.a. folgendes sehen:

Wandersteinblöcke. Große, freiliegende Steine, die Gletscher der Eiszeit hinterlassen haben.

Rokkestenen (Der Waagstein). Der bekannteste der Wanderblöcke. Der Stein wiegt gut 20 Tonnen und hat sich früher unentwegt hin und her bewegt.

Fabeldyret (Das Fabeltier). Der größte der Wanderblöcke mit einem Gewicht von 30 Tonnen.

Stenrøret (Das Steinrohr). Vermutlich ein Steinhügelgrab aus der Bronzezeit, bei dem ein großer Wandersteinblock von einem Kreis kleinerer Steine umgeben ist.

Denken Sie daran:

- Rücksicht auf Pflanzen und Tiere zu nehmen.
- daß Rauchen und offenes Feuer streng verboten sind.



Rutsker Højlyng is a part of the formerly widespread High Heath of Bornholm, which was used as common pasture. At the end of the 1800's, the High Heath became either planted with trees or cultivated.

The part of Rutsker Højlyng owned by the Municipality of Hasle (31 ha) is covered with common spruce, oak and natural forest.

In 1930, 2 of the hectares were set aside as a preserve based on a regulation "that the large rocks from the Ice Age must never be removed, split, undermined or in any other way subject to abuse which can affect the natural condition in which they have previously lain".

Care of the preserved area ensures a vegetation of heather and scattered junipers which were dominant during the high heath period.

The indicated walk round is 1,6 km in length; some of the sights you can see along the way are:

Erratic boulders. Large, isolated boulders left behind by Ice Age glaciers.

Rokkestenen (the rocking-stone). The most well-known of the erratic boulders. The boulder weighs more than 20 tons and has formerly rocked unendingly.

Fabeldyret (the fabulous animal). The largest of the erratic blocks with a weight of 30 tons.

Stenrøret (the stone pipe). Presumably a cairn, a burial site from the Bronze Age, in which a large erratic boulder is surrounded by a group of small rocks.

Please remember:

- Respect vegetation and animal life.
- It is strictly prohibited to smoke tobacco and to make open fires.

